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فوتبالیست ایرانی نخرید 
تا ارزان شود!

قیمت بازیکنان شاغل در لیگ ایران افزایش بی رویه 
داشــته و همین باعث بالارفتن هزینه تیم ها شده و به 
نظر می رســد هیچ نظارتی هــم روی قیمت ها وجود 

ندارد.
کمتــر از یک ماه از پایان لیگ بیســت و یکم فوتبال 
ایران گذشــته و تیم ها فعالیت نقل و انتقالاتی خود را 
آغاز کردند اما در همین مدت کوتاه اخبار عجیبی در این 

زمینه به گوش رسیده است.
قیمت بازیکنان درست مثل مواد غذایی، لوازم خانگی، 
خودرو، سکه و دلار سر به فلک کشیده و متاسفانه هیچ 
نظارتی از سوی مسئولان روی این مبحث وجود ندارد. 
بازیکنانی که در بهترین شرایط بیش از 500 میلیون هم 
ارزش ندارند مبالغی بالای 10-15 میلیارد درخواســت 
می کنند و باشگاه ها نیز انگشت به دهان می مانند و به 

جیب خالی خود نگاه می کنند!
بســیاری از باشــگاه های صنعتی به راحتی خرج می 
کنند؛ البته در این میان پرســپولیس و استقلال هم به 
واســطه اینکه هیچ پولی از جیــب مدیرعامل و هیات 
مدیره نمی رود در بیشــتر مواقع تســلیم خواسته های 
بازیکن می شــوند. شاید همین تسلیم شدن ها و شیوه 
فعالیت صنعتی ها بازیکنان را به این اطمینان رسانده که 
مبلغ درخواستی آن ها هرچقدر بالا باشد بازهم خواهان 

دارند.
در روزهــای اخیر بســیاری از بازیکنــان همزمان با 
استقلال و پرســپولیس مذاکره کردند اما هنوز تصمیم 
نهایی نگرفتند که این تعلل چیزی جز حســاب و کتاب 
برای دریافت پول بیشتر و نوعی بازارگرمی نیست! یکی 
از بازیکنان امید هم بعد از روزها صحبت با سرخابی ها 

سر از یک تیم دیگر درآورد!
این نشــان می دهد که در حــال حاضر هیچ چیز جز 
صفرهای مبلغ قرارداد بــرای بازیکنان اهمیت ندارد و 
نه پیشــرفت مدنظر اســت و نه بازی برای تیم دوران 

کودکی.
در این فضا خرید بازیکن خارجی به صرفه تر است 
و حتی برخی از باشــگاه ها خواســتار افزایش تعداد 
سهمیه بازیکن خارجی شــدند چرا که توانایی خرید 
وطنی های گران را ندارند. اگر قرار اســت بازیکنان 
بی کیفیــت 20-30 میلیارد دریافت کنند، باشــگاه 
می تواند بــا یک چهارم این مبلــغ بازیکن خارجی 
بگیرد؛ شــاید کیفیت ها یکسان باشد اما حداقل پول 
کمتری از باشــگاه هایی که هیچ درآمدزایی ندارند 

خرج می شود.
اگر باشــگاه ها برای فرار از انتقاد زیربار هر قراردادی 
نمــی رفتند و برای مقابله با این افزایش بی رویه قیمت 
هــا برای حفظ منافع تیم ها به مبالغ هنگفت »نه« می 
گفتنــد بازیکنان یا رهســپار لیگ هــای عربی آن هم 
دســته دو و سه می شدند یا اینکه مجبور می شدند رقم 
پیشــنهادی را پایین بیاورند که متاسفانه اینگونه نشده 
اســت و به نظر می رســد در فوتبال کسی به پیشنهاد 

»نخرید تا ارزان شود« علی کریمی اعتقاد ندارد!

گزارش »امتیاز« در مورد حق ویزیت های غیر آنلاین؛

دو روی سکه دلارهای پزشکی

وغن کاهش ۴۰ درصدی مصرف ر
علیرضا شرفی مدیرعامل شرکت تعاونی فرآوری روغن و دانه های روغنی اظهار داشت: افزایش 

قیمت این محصول باعث شد میزان تقاضا برای خرید روغن حدود 30 تا 40 درصد کاهش پیدا کند. 
به گفته شرفی در حال حاضر مصرف کنندگان از ذخایر خانگی استفاده می کنند از این رو ممکن 

است تا 2 ماه برای تامین نیاز به بازار مراجعه نکنند.
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ریکاردو ساپینتو؛ 
مرد پرتغالی جانشین 

مجیدی می شود

ورود 
 سران سه قوه 
به بازار اجاره

افشاگری مهاجم 
بی جانشین 

درباره جدایی از 
پرسپولیس

ازدواج یک مسئله 
خصوصی است، 

نه دستوری

رونق به سفر برگشت؛ 
 صنایع دستی 

جان گرفت

اجاره ۵۰ درصد گران شد؛

حدود قانون جوانی جمعیت و 
حمایت از خانواده کجاست؟

سرمقاله

چه بر سر استعدادها می آید؟
 محمد هدایتی

در این ســال ها از بحران در نظام آموزشی، در ایران و 
جهان، بسیار سخن گفته شده است. این بحران وجوه 
مختلفی مختلف دارد، گاه ناظر اســت بر افت کیفیت 
آموزشــی و جاماندن نظام آموزش رســمی از دانش و 
معرفتی که در بیرون از این نظام در جریان است. گاهی 
به فاصله بین آموزش و اشــتغال اشاره دارد و گسترش 
بیکاری، حتی در میان فارغ التحصیلان دانشگاهی. اما 
یک مسئله بسیار مهم دیگر این است که نظام آموزشی 
به ویژه در ســطوح پایین  تر تا چه حد از دانش آموزان 
شناخت دارد؟ تا چه حد توانایی ها، استعدادها و علایق 
آن ها را می شناســد، به رسمیت می شناسد و اجازه و 
امــکان پرورش آن ها را می دهد؟ویژگی نظام آموزش 
همگانی این است که دانش آموزانی با استعدادها، مهارت 
ها و علایق متفاوتی را گرد هم می آورد، و البته افرادی با 
پیشینه خانوادگی و طبقاتی متفاوتی را. اما اصل حاکم بر 
نظام آموزشی که همان همگونی برنامه آموزشی است 
همه این افرادِ متفــاوت را در معرض الگوی واحدی از 
آموزش و ایده ها قرار می دهد و گاه آینده واحدی را به 
تصویر می کشد. نفس این همسانی خود ضعفی اساسی 
در نظام های مختلف آموزشــی است. از یک جایی اما 
تلاش شــد تا علاوه بر این الگوی واحد، که گویا برای 
وجود حداقلی از نظم گریزناپذیر بود، با مکانیسم های 
مختلف دانش آموزان را رصد کنند و به شناسایی علایق 
آن ها بپردازند. وجود انواع مختلف فعالیت های اصطلاحاً 
فوق برنامه، یا انواع مشــاوران در مدارس در راســتای 
تحقق این کارکرد بود. از طرف دیگر نظام آموزشی می 
بایست از طریق برنامه های درسی، با پرورداندن قوای 
ذهنی و اندیشگی، حدی از فاعلیت فکری را در دانش 
اموزان ایجاد کند. چیزی که توانایی اندیشیدن مستقل 
خوانده می شود. تا آن ها بتوانند علایق و استعدادهای 
خود را شناســایی و در راستای آن حرکت کنند. بدیهی 
است که بهترین حالت برای یک نظام آموزشی همین 
توانایی پرورش توانایی ها و علایق فردی است.به نظر 
می رسد که در نظام آموزشی ایران، جدای از مشکلات 
کلی تر و ســاختاری تر، این وجه اخیر، یعنی پرداختن 
به علایق و اســتعدادها به محاق رفته است. الگوهای 
آموزشی متصلبند، بدون تامل انتقادی در خود، و از این 
رو دانش آموزان انگار که به حال خود رها شده اند. آن 
ها اغلب همگی به سمت مسیرهای واحدی، که همان 
مسیر مشاغل پردرآمد اســت سوق داده می شوند، بی 
آنکه علایق و توانایی های فردی لحاظ شوند. و اتفاقاً 
در این زمینه نوعی ائتلاف میان نظام آموزشی و خانواده 
ها وجود دارد. این دو تســلیم منطق بازار شده اند و با 
این استدلال که علایق جزییِ فعلی بچه ها، چیزهایی 
زودگذرند و آن ها هستند که خیر او را بهتر تشخیص می 
دهند، به انکار و گاه سرکوب خواسته های دانش آموزان 
می پردازند. و البته بر مبنای منطق عرضه، بسیاری در 
رسیدن به این هدفِ تعریف شده از بیرون ناکام می مانند

نتیجه، همان وضعیتی است که امروز در مدارس ایران 
غالب شده اســت، نوعی بی اعتنایی و از خودبیگانگی 
مضاعف در بین دانش آموزان که صرفاً چون مناسکی 
کم معنا، به مدرســه می روند و می آیند، چون دیگران 
از آن ها خواسته اند، چون فعلًا قدرت سرپیچی ندارند. 
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تلاش برای ارتقای 2۰ رتبه ای سرعت 
اینترنت همراه

وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات گفت: هدف گذاری ما این 
است که بتوانیم در دولت سیزدهم سرعت اینترنت همراه را 20 
رتبه و اینترنت ثابت را 30 پله ارتقاء دهیم و در نهایت با تکمیل 

پروژه فیبرنوری به جمع 50 کشور بالای این جدول بپیوندیم.
عیسی زارع پور گفت: در دولت سیزدهم استقرار دولت هوشمند 
بیش از گذشته در دستور کار قرار گرفته است. دولت الکترونیکی 
بــه معنای ارائه خدمات عمومی و دولتی به مردم با اســتفاده از 
فناوری اطلاعات اســت. این کار دو دهه قبل آغاز شده و اکنون 
حدود ۴0 درصــد از خدمات دولت به شــکل الکترونیکی ارائه 
می شــود اما کیفیت آن به حدی نیســت که مردم را از مراجعه 

حضوری معاف کند.
وی با اشــاره به رتبه ۸۹ توســعه دولت الکترونیک در دنیا و رتبه 
11۸ در میزان مشارکت مردم با استفاده از ابزارهای دیجیتال، گفت: 
هر دو ســال یکبار، مرجع بین المللی، کشورها را از این نظر ارزیابی 
می کند، در سال 2020 رتبه ایران در شاخص دولت الکترونیکی ۸۹ 
بوده که در این حوزه بسیار جای پیشرفت داریم. شاخص دیگر میزان 
مشارکت مردم از طریق ابزارهای دیجیتال است که در این بخش 
رتبه 11۸ در بین 1۹3 کشور را به دست آوردیم که در نظر داریم در 

مدت چهار سال این رتبه را 30 پله بالا ببریم.
وزیــر ارتباطات و فناوری اطلاعات با بیــان اینکه تنها راه حذف 
امضاهای طلایی و فســاد همین راه است، تصریح کرد: تمام دنیا 
به ســمت استقرار دولت هوشمند پیش می روند زیرا تنها راه حذف 
امضاهای طلایی، مبارزه با فساد و چابک سازی دولت، استقرار دولت 
الکترونیکی است. در ســال های گذشته نیز در این حوزه قدم های 

خوبی برداشته شده و باید گام های مهمتر را نیز برداشت.
زارع پور دولت هوشمند را حذف تصمیمات انسانی و ارائه خدمات 
مبتنی بر داده ها عنوان کرد و افــزود: در دولت الکترونیکی همان 
خدمتی که در گذشــته به شکل سنتی ارائه می شد را برخط انجام 
می دهند و در این فرآیند مراجعه حضوری مردم حذف می شود. برای 
رســیدن به این هدف باید پایگاه های داده دستگاه ها به هم متصل 
شــوند و به جای اینکه روزها، هفته ها و حتی ماه ها وقت مردم تلف 
شود، تصمیمات به سرعت بر مبنای اطلاعات واقعی گرفته و خدمات 
ارائه می شــود. وی در پاســخ به چرایی عدم اجرای مناســب دولت 
هوشــمند تاکنون گفت: نیکی از موانع عدم توسعه دولت الکترونیک 
این اســت که دســتگاه ها در ارائه اطلاعات بــه یکدیگر همکاری 
نمی کنند. بود ساختار سازمانی مناسب، عدم آمادگی سازمان ها، کمبود 
نیروی انسانی متخصص، قرار نگرفتن در اولویت مدیران دستگاه ها، 
نگاه ســنتی و مقاومت های موجود و عدم تعامل دستگاه ها برای ارائه 

داده ها به یکدیگر از دلایل کندی توسعه دولت هوشمند است.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: در برهه هایی تصمیم گیران 
حوزه ارتباطات به ســمت توســعه اینترنت همراه رفتند در حالیکه 
فرکانس های این حوزه دارای محدودیت هایی اســت. تلاش هایی 
برای حل مشکل اینترنت داشته ایم و سعی کرده ایم اینترنت همراه 
را ارتقا داده و فرکانس های جدیدی مثل 2300 را به اپراتورها واگذار 
کنیم تا در کوتاه مدت، مشکل اینترنت حل شود،  اما نسخه شفابخش 
حل مشــکلات مربوط به سرعت شبکه، راه اندازی و تکمیل پروژه 

ملی فیبرنوری منازل و کسب وکارها است.
وی همچنین خاطرنشان کرد: آخرین رتبه بندی سایت اسپیدتست 
نشان می دهد، بر اســاس شاخص میانه، سرعت اینترنت ثابت 10 
درصد و اینترنت ســیار 20 درصد نســبت به شهریور سال گذشته 
افزایش پیدا کرده است. هدف گذاری ما این است که بتوانیم در دولت 
سیزدهم سرعت اینترنت همراه را 20 رتبه و اینترنت ثابت را 30 پله 
ارتقا دهیم و در نهایت با تکمیل پروژه فیبرنوری به جمع 50 کشور 

بالای این جدول بپیوندیم.


